
ROZHOVOR S VLADIMÍROM TOMAŠOVÝCH 

Príjemný, milý, spoločenský, dobre naladený 

a vždy pripravený poznamenať niečo vtipné. 

Akvizitér telom i dušou –Vladimír Tomašových. 

Po dlhoročnom pôsobení v ÚK SAV nastal jeho 

čas ísť do knihovníckeho dôchodku a my sme sa 

s ním porozprávali, ako to s knihami, s knižnicou 

a s ním počas tých 40-tich rokoch vyzeralo. 

Ako si sa dostal ku knihovníctvu? Bola to 

šťastná náhoda, či... ? 

Náhody bývajú zákonité. 

Faktom je, že som veľa čítal odmalička – 

všetko okrem učebníc a povinného čítania.  

Z nejakých dôvodov u niektorých ľudí okrem známych pudov, ako sú 

sebazáchovný a rozmnožovací, pud čitateľský, možno rovnako ovládajúci 

osobnosť. V praktickom živote vôbec nepomáha, skôr ho komplikuje a 

sťažuje. 

S knihovníctvom som sa stretol prvýkrát v pezinskej knižnici, rád som si 

požičiaval, menej rád vracal. 

Do ÚK SAV som zablúdil 1.2.1971 hľadajúc si miesto. Bol som po 

maturite už 8 mesiacov nezamestnaný, žiadne pracovné túžby som síce 

nepociťoval, ale rodičia boli pochopiteľne nervózni. A na Klemensovej, 

vtedy číslo 27, mali miesto pomocného skladníka. ukázali mi sklady. 

Akonáhle som sa  
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ocitol v dolnom sklade medzi starými A-čkami a novými M-kami, nebolo čo 
riešiť, vedel som, že tam chcem zostať navždy. Svojím založením som bol 
introvertný pesimista, úvahy o márnosti, utrpení a smrti mi vždy spôsobo-
vali dobrú náladu. Problémy a depresie mi skôr prinášali optimisti a vôbec 
ľudia veselí. Tak si vieš predstaviť, ako na mňa zapôsobila hneď prvá kniha, 
ktorú som vytiahol z police, prvorepublikový Schopenhauer. Opäť zákonitá 
náhoda? A hneď vedľa stáli Nietzsche, Kierkegaard, Kafka. Vnútorne som si 
tie fondy hneď sprivatizoval, začal som ich považovať za svoje, považujem 
ich za svoje dones. Z toho zase vyplýval môj, aj keď nevyjadrovaný, nesú-
hlas so sprístupňovaním týchto pokladov. S ťažkým srdcom som ich nosil do 
požičovne. Keďže čitateľov veľa nebolo – tento rušivý prvok tvorili hlavne 
vedeckí pracovníci z budovy – nasledovalo 14 mesiacov čítania, až kým si 
na mňa nespomenula armáda.

Ale tvoja stredná škola nebola knihovnícka, však?
Nie, SVŠ v Pezinku knihovnícka nebola, zmaturoval som so šťastím, teda 

odborné vzdelanie nemám. Slúžim ako zlý vzor, príklad toho, ako sa to nemá 
robiť. Pravidelne som do pracovného hodnotenia dostával úlohu doplniť si 
vzdelanie alebo sa prihlásiť na diaľkové štúdium knihovníctva, pravidelne 
som úlohu neplnil, ak nerátam nedokončený kurz marxistického knihovníka, 
kam ma poslal riaditeľ Boldiš. Vyslobodila ma z neho vojna. Jedným som 
si istý, v budúcnosti sa určite nezopakuje, aby taký knihovnícky ignorant 
natoľko ovplyvňoval knižné fondy vedeckej knižnice.

Mal si nejakú predstavu, kam sa v knihovníctve vypracuješ, či si šiel 
tam, kam ťa vietor zavial?

Predstavu som mal jedinú, knižný sklad do smrti. A bol by som v ňom 
doteraz, ak by na mňa vojaci zabudli. Ale počas tých dvoch rokov ma navšte-
voval a vytrvalo do mňa hustil priateľ klasifikátor p. Lehotský, že potrebujú 
človeka do akvizície, čo on už vyloboval. Hovoril, že mám na viac. Nechápal 
som, čo by som mohol viac dosiahnuť, ale s ťažkým srdcom som sa dal zlo-
miť a z podzemia vyšiel na svetlo.

V akvizícií pracovali v tej dobe 3 – 4 ľudia, ovplyvňovať nákup sa veľmi 
nedalo, zahraničná literatúra sa aj pre iné ústavy SAV nakupovala centrálne, 
teda cez nás. Na rozdiel od súčasnosti sme dostávali české povinné výtlač-
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ky, spoločná republika ešte kvitla. Najväčší prírastok tvorili knihy z MVP. 
Výmena bola obrovská, skoro všetko, čo získala, sa zaraďovalo do fondu. 
Vedúci K. Pecho ma poveril akýmsi predvýberom, po ktorom mal hlavné 
slovo on. Na 95 % s mojim výberom súhlasil, čím hneval výmenárky. Prvé 
pôsobenie v akvizícií trvalo do r. 1981. 

V tom čase sa vrátila do práce p. Páleníková z oddelenia časopisov. Di-
rektor ma poslal na jej referát, aj s tým odôvodnením, že tie ženy tam už 
nevládzu nosiť také ťarchy. Tak som asi na 5 – 6 rokov zakotvil u p. Filkor-
novej na I. poschodí SNM na Vajanského nábreží. 

Po knižných fondoch som spoznával časopisecké, čo sa mi zišlo, keď 
mi vedúca OSSF M. Horváthová ponúkla referát vyraďovania periodík. Sa-
mozrejme, súhlasil som, bolo to takmer povolanie slobodné, bez priamej 
prítomnosti riaditeľa a vedúcej. V múzeu som vymenil ľavé krídlo budovy 
za pravé. Symbolické, lebo sme speli k novembru 1989. I v knižnici vysko-
čili problémy ako na Balkáne, na barikádach sa bojovalo za IC (Informačné 
centrum, kam sme vtedy patrili, a k niečomu podobnému možno dospejete 
po transformácii), aj proti nemu. Boli aj takí, ktorí by uvítali naše zrušenie. 
Nebolo to jednoduché, z 50 pracovníkov sme klesli na 30. Po dvadsiatich ro-
koch som už mal toľko sebadôvery, že som vedeniu ponúkol možnosť robiť 
akvizíciu jedným pracovníkom, teda mnou. Tú možnosť som dostal. 

Prvé mesiace boli veľké problémy s financiami na mzdy, ale aj na knihy. 
Po rozdelení republiky sme samozrejme stratili český povinný výtlačok. Od-
vtedy až doteraz sa nahrádza neustálym sledovaním a nákupom českej pro-
dukcie (najmä z Artfora). S peniazmi sa to postupne zlepšovalo, nastalo ob-
dobie pomerne veľkých zahraničných darov spojených s výstavami, vznikla 
tradícia predajných výstav zahraničnej literatúry (Slovart GTG, Malé cen-
trum), aj tradícia pravidelných výstav prírastkov. Z môjho pohľadu to bolo 
najkrajšie obdobie – bolo naozaj čo robiť. 

Od r. 2005 rekonštrukciou ÚK SAV na Klemensovej, o ktorú sa zaslúžila 
súčasná riaditeľka A. Doktorová, začalo posledné obdobie, Patrónkové alebo 
Patronkárske – 2005 – 2013. Ale to už je vlastne súčasnosť, tú všetci poznáte. 

Ako sa menila knižnica v čase?
Keď som nastúpil, pracovisko ovládali muži. Najlepšie vidno ten posun 

k matriarchátu pri menách mojich nadriadených. Riaditelia: Boldiš, Kyseli-
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ca, Horváthová, Doktorová. Vedúci: Pecho, Halvoník, Polkoráb, Horvátho-
vá, Balážová, Šebanová, Jakubičková. 

Za elitu sa považovali klasifikátori, tiež muži. Veľké zmeny sa udiali aj 
v atmosfére knižnice. Tá bývala veľmi zafajčená, z miestnosti neodchádzali 
na nehostinnú ulicu fajčiari, ale nefajčiari, ak sa chceli nadýchnuť čerstvého 
vzduchu. Staré dobré časy.

Veľké zmeny nastali aj vo vekovom zložení. Najmladší na pracovisku 
som bol dlho. Väčšina už mala tie najlepšie roky za sebou. V súčasnosti sa 
to tak nebezpečne omladilo, že sa dalo ťažko sústrediť na robotu (úsmev). 

 
prezraď nejakú veselú historku z tvojho knihovníckeho sveta.
Neuveríš, ale nespomínam si na nijakú. Preto ma vždy udivovalo, že ľu-

dia píšu svoje pamäti vo veku, kedy si už nemôžu nič pamätať.
Nasmiali sme sa za tie roky určite dosť, knižnica vždy zamestnávala ur-

čité percento čudákov, často múdrych, všeobecne, jazykovo vzdelaných, rád 
na nich spomínam, ale išlo skôr o slovný humor ako o nejaké historky. 

Možno práve na konzultačných službách sa dá všeličo vypočuť od našich 
študentov, napr. ak istá čitateľka hľadá všetko o Márii Antoilete.

Čo sa ti na práci akvizitéra najviac páči/páčilo? 
Robíte každý deň to isté a popritom je každý deň iný. Otvárate každý deň 

balíky, zásielky, ale každý obsahuje iné knihy, iné pravdy, iné interpretácie 
reality, iné emócie. Každý rok vám prejde cez ruky odhadom 20 tisíc kníh, 
6 tisíc zaradíte do fondov, ďalšie stretnete pri výberoch v kníhkupectvách, 
antikvariátoch, na knižných výstavách, v súkromných bytoch pri ponukách 
pozostalostí. Posudzujete ponukové zoznamy vyradených kníh z iných kniž-
níc, objednávate knihy, ktoré ešte len vyjdú, ale už sa tešíte, keď ich budete 
vyberať z banánových škatúľ. Popritom všetkom máte stále hlad, je to ako 
droga. Ten hlad je tam dôležitý, máte obavy, ak ste týždeň PN, o čo ste mohli 
za ten čas prísť. Samozrejme, za tie roky nadviažete nielen profesionálne 
kontakty s dodávateľmi, ale stretnete podobných tiežfanatikov – kníhkup-
cov. Tie priateľstvá si beriem so sebou do dôchodku, určite sa budeme stre-
távať ďalej.
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požiadavky na literatúru a záujem čitateľov sa stále mení, aký je tvoj 
recept na efektívne reflektovanie týchto potrieb?

Na tieto potreby reagujú skôr vydavatelia, zároveň tieto potreby vytvára-
jú. Reflektovať treba, prispôsobovať sa menej. Každá doba sa na knižných 
fondoch podpisuje viac ako akvizitér. Ale voči módnym vlnám, módnemu 
vkusu sa musia vykonávať protipohyby. Akvizitér síce nie je sudca, nemal 
by byť predpojatý, nerozhodovať, či je toto literatúra alebo nie, či je toto 
pravda a toto lož, ale môže pomôcť pri hľadaní pravdy, získať knihy trebárs 
aj s opačným názorom a argumentmi, ktoré práve prevažujú.

Akvizitér je ale subjekt, rozhodovať sa musí, to subjektívne tam zostane, 
aj keď budete mať 100-člennú akvizičnú komisiu.

Čo si ako staršia generácia myslíš o elektronických knihách?
Asi vieš, že ja som človek tlačeného slova. Ale viem tiež, aké sú trendy. 

Teda brzdou pokroku by som sa stať nechcel. Faktom je, že pri objednávaní 
a získavaní elektronických kníh by som žiadnu radosť nepociťoval a že môj 
záujem o čítačky a pod. by nebol úprimný.

Tu by som odbočil. Ako sa teraz dozvedáme, mnohí žiaci, študenti majú 
problémy čítať a porozumieť textu. Súčasne so šírením informácií, nových 
informačných prostriedkov a technológií vidíme toľko neinformovaných 
ľudí ako nikdy. Klesá schopnosť sústredene počúvať, klesá pozornosť. Vý-
sledok je potom ten, že ak sa kandidátom na prezidenta dávajú banálne otáz-
ky, tak pri ich oslňujúcich odpovediach máte pocit, že pozeráte na Aj múdry 
schybí.

Keď odídeš z knižnice, čo ti bude najviac chýbať?
Okrem platu určite veľa návykov, veľa ľudí. Ale pracovný koniec nerov-

ná sa, dúfam, životný. Verím, že ma občas pozvete na pivo... (smiech). určite 
sa ešte budeme stretávať na výstavách kníh.

Máš už nejaké plány, čo budeš robiť v budúcnosti?
Plány nemám. Budem čakať, či uvidím svetlo na konci tunela. Dúfam, že 

mi bude dovtedy slúžiť zrak a okuliare.
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Máš čas a chuť čítať len tak pre seba, keď máš okolo seba stále kopy 
a kopy kníh? 

Času mám, samozrejme, viac, chuť zostala, len potrebujem viac pokoja 
pri čítaní ako kedysi. Viac ticha. S knihou zaspávam. Moja obľúbená kniha 
je Don Quijote. 

Ale treba končiť, na záver by som použil umberta Eca: „Kníh sa len tak 
nezbavíme“. Ja tiež dúfam.

Zhovárala sa Natália pastorková


